

Sudan University of Science and Technology College of Graduate Studies



Evaluation of Radiation dose of upper limbs x-ray examination in adults تقييم الجرعه الإشعاعيه للبالغين للأطراف العلويه عند التصوير الإشعاعي thesis submitted in partial fulfillment for the requirements Of Master degree in Medical Physics

Presented by:

Mawada abd almonem

Supervised by:

Dr. Hussein Ahmed Hassan

بسم الله الرحمن الرحيم

قَالُواْ سُبْحَانَكَ لاَ عِلْمَ لَنَا إِلاَّ مَا عَلَّمْتَنَا إِنَّكَ أَنتَ الْعَلِيمُ الْحَكِيمُ

(سورة البقرة32)

Dedication

To my parents

My brothers

My sisters

TO everyone whom

Gave me a bit of

wise and advice.

ACKNOWLEDGMENT

I am heartily thankful to my supervisor

Dr. Hussein Ahmed Hassan

who encouragement, guidance and support from the beginning to final level enabled me to an understanding of subject.

I would like to thank all people who have helped me and contributed to this Thesis.

List of Contents

Page No	Title	Page No	
	Dedication	I	
	Acknowledgment	II	
	List of Contents	III	
	List of Table	V	
	List of Figures	VI	
	Abbreviations	VII	
	English Abstract	VIII	
	مستخلص البحث	IX	
Chapter (One		
Introduct	ion		
1-1	Introduction	13	
1-2	Problem of the study	3	
1-3	Objectives	3	
1-3-1	General Ob	3	
1-3-2	Specific Ob	4	
1-4	This outlines	4	
Chapter 7	Γwo		
Literature	e Review and Previous Studies		
2.1	Introduction And Overview	5	
2.1.1	The nature of X-Rays	56	
2.1.2	X-Rays tube	6	
2.1.3	Characteristic X-Rays	7	
2.1.4	bremsstrahlung X-Rays	78	

2.2	Introduction of X-Ray with matter	8		
2.2.1	Energy Transfer	89		
2.2.2	The photoelectric Effect	9		
2.2.3	The Compton Effect	10		
2.2.4	Pair production	10		
2.3	Effects of ionizing radiation	11		
2.3.1	Determinist Effect	11		
2.3.2	Stochastic Effect	1112		
2.4	Radiation quantities q units	12		
2.4.1	Absorbed dose	12		
2.4.2	Equivalent dose	1213		
2.5	Specific dosimetric quantities	13		
2.5.1	Entrance skin dose	13		
2.5.2	Incident air kerma	13		
2.5.3	Entrance surface air kerma	13		
2.6	Exposure factor	1314		
2.7	Computed Radiography (CR)	14		
2.7.1	Advantages of computed radiography	14		

2.8	Previous studies	Previous studies		
Chapter	Three and methods			
			15	
3.1	Materials		15	
3.1.1	Study population		15	
3.1.2	X-Ray machine		15	
3.1.3	CR units		15	
3.2	Methods	Methods		
3.2.1	Study deration	Study deration		
3.2.2	Dose calculation	16		
Chapter Results	Four			
4.1 Result		esult	1722	
Chapter Five Discussion, Conclusion and Recommendation				
5.1		scussion	23	
5.2	Co	onclusion	23	
5.3		ecommendation	23	
5.4		eferences	24	

List of Table:

Table	Title	Page No.
3.1	X-rays equipments specification	15
4.1	demogaphic data for age patients rang between (20-40)y in center A	17
4.2	demogaphic data for age patients rang between (40-60)y in center A	17
4.3	demogaphic data for age patients rang between (30-45)y in center B	19
4.4	demogaphic data for age patients rang between (45-60)y in center B	19
4.5	demogaphic data for age patients rang between (60-70)y in center B	20

List of Figures:

Figure	Title	Page No.
2.1	X-ray source, object (patient) and a radiation	5
	detector	
2.2	The X-ray tube components	6
2.3	Characteristic X-rays	7
2.4	Bremsstrahlung X-ray	8
4.1	Correlation between MAS and ESD for upper in	18
	center A	
4.2	Correlation between KV and ESD for upper in	18
	center A	
4.3	Correlation between Age and ESD for upper in	19
	center A	
4.4	Correlation between KV and ESD for shoulder in	20
	center B	
4.5	Correlation between Age and ESD for shoulder in	21
	center B	
4.6	Correlation between MAS and ESD for shoulder in	21
	center B	
4.7	ESD	22

Abbreviations

ESD Entrance skin dose.

Anterior posterior. Ap

Kvp

Kilo voltage peak.
Compated Radiography
Focus skine distance. CR

FSD

Abstract

This Study was performed to evaluate radiation Entrance skin dose ESD for adults patients undergoing X-ray examination for upper limbs imaging, in two selected centers in and out Khartoum state which use Computed Radiography (CR) unit. The exposure parameters (kV, mAs and FSD) were chosen for each age category of adult from 20-70 years, then the ESD was calculated -by using the Microsoft caldose - for each category in the two hospitals and compared with the reference dose level. In center A the ESD for the upper limbs at the ages ((20-40), (40-60)) years found to be $(0.54,0.47)\mu$ Gy and In center B the ESD for the upper limbs the ages ((30-45),(45-60),(60-70)) years was (0.15,0.31,0.55) µGy. The final results showed that The ESD depends and changes with the exposure parameters (KV, mAs) and changes with age. The ESD in the two centers is within the reference level and, also Variations were observed in ESD values among hospitals under study. From this study we recommended that for all x-ray equipment should be regular maintenance and quality control tests and to standardize the exposure parameters in adults imaging

مستخلص البحث

أجريت هذه الدراسه لحساب الجرعه الداخله للمرضى البالغين الذين يخضعون لفحص التصوير الاشعاعى للاطراف العلويه ف مركزين داخل وخارج ولايه الخرطوم وقد تم اختيار عوامل التعرض((المسافه بين السطح والجهاز ومضروب التيارف الزمن والجهد بالكيلوفولت)(kv,mAs,FSD)) لكل فئه عمريه ما بين 20-70 سنه ثم حساب الجرعه الداخله للجلد عن طريق برنامج مايكروسوفت caldose لكل فئه عمريه ف كل مستشفى، ف المركز (أ) للجلد عن طريق برنامج مايكروسوفت caldose لكل فئه عمريه ف كل مستشفى، ف المركز (أ) وجد أن الجرعه الداخله للاطراف العلويه ف الاعمار ((40-60),(60-60))) سنه الإعمار ((40-60),(00-60)) سنه الجرعه الداخله للجلد للاطراف العلويه ف الاعمار ((40-60),(60-45))) سنه (60-45)) سنه (60-45), الجرعه ووجد أن الجرعه الداخله للجلد تتناسب طرديا مع الجهد ومضروب التيار والمسافه بين السطح والجهاز وكذلك تزيد مع العمر كما قورنت هذه النتائج مع بعض القيم المرجعيه ووجد أن الجرعه الدراسه لاتتعدى القيم المرجعيه،من خلال هذه الدراسه نوصى بالقيام بالمزيد من الدراسات حول تقليل الجرعات الاشعاعيه وتوحيد عوامل التعريض والقيام باختبارات دوريه لضبط الجوده.

Chapter One

Introduction